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Förslag till riksdagsbeslut 

1. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att Sverige behöver en nationell långsiktig livsmedelsstra-

tegi för vilken matproduktion som ska ske i Sverige och hur den ska an-

passas till klimatförändringarna och våra nationella och internationella 

klimatåtaganden. 

2. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen ska initiera branschsamtal i syfte att komma 

överens om att förbättra informationen på matförpackningarna i fråga om 

tydlighet, läsbarhet och begriplighet. 

3. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om en utredning som granskar vilken vetenskaplig grund sam-

hället har i rådgivningen till konsumenter om matens hälsovärde och 

vilka metoder som prövats i andra länder samt föreslår ett nytt svenskt 

system för tydligare märkning av matens hälsovärde. 

4. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen inom ramen för den nya EU-lagstiftningen 

bör förtydliga var på förpackningen märkningen av matens näringsvärde 

ska finnas och hur den ska vara utformad. 

5. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om ett nytt mål om att 30 procent av den offentliga konsumt-

ionen av livsmedel ska bestå av ekologiska varor 2020. 

6. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att statlig upphandling av mat ska inriktas mot minskad 

klimatpåverkan.1 

7. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att Sverige behöver en plan för att uppfylla kravet på att 

halvera kassationen av livsmedel fram till 2025. 

8. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att analysera möjligheten att ändra märkningen ”bäst före” 

till ”minst hållbar till” samt driva frågan i EU. 

9. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen ska granska skälen till att 30 procent av den 

färska frukten och de färska grönsakerna slängs bort innan de når slut-

konsumenterna. 

10. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen i nära samarbete med branschen bör ta fram 

nya regelverk för vilken information, t.ex. om råvarornas ursprung, som 

restaurangkunder ska ha rätt att kräva. 
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11. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör granska omfattningen av användningen 

av falska beteckningar, t.ex. för fiskarter eller köttprodukter, på restau-

ranger och föreslå åtgärder som skyddar konsumenterna. 

12. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att den som serveras mat på sjukhus, skolor eller äldrebo-

enden ska ha rätt till rättvisande information om maten. 

13. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att satsa på forskning kring hur vi utvinner fosfor ur av-

loppsslam, vilket på grund av höga halter av farliga kemikalier i mindre 

utsträckning kan användas för gödselmedel. 

14. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om forskning kring hur man kan avvattna rötat naturgödsel för 

att göra det till ett mer attraktivt gödselmedel. 

15. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att djurtillsynen på länsstyrelsen bör förstärkas och finan-

sieras genom en kontrollavgift. 

16. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att distriktsveterinärerna och smittskyddet ska göras till en 

angelägenhet för det allmänna igen. 

17. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen ska verka för en minskad antibiotikaanvänd-

ning inom EU genom bättre, jämförbar statistik över hur mycket antibio-

tika som används i djuruppfödning som ett första steg för att slå fast 

minskningsmålen. 

18. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör presentera åtgärder för att hejda sprid-

ningen av dvärgbandmasken. 

19. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen ska besluta och effektuera den handlingsplan 

mot EHEC som tagits fram av flera myndigheter. 

20. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att sätta ett nytt mål att 30 procent av jordbruksmarken ska 

vara ekologiskt certifierad till 2020. 

21. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör ge Jordbruksverket i uppdrag att arbeta 

för stimulans av ökad odling av proteingrödor i Sverige. 

22. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen nu inom EU bör framhålla att det finns lokala 

nationella aspekter som gör att ett EU-land ska kunna säga nej till odling 

av enskilda GMO-grödor också av miljö- och hälsoskäl. 

23. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen i EU ska arbeta för ökade krav på redskap 

som förhindrar bifångster i fisket. 
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24. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om regionalisering av förvaltningen av fiskbestånden och att 

regeringen bör sträva efter att i EU skaffa mandat för regionala beslut i 

Östersjön. 

25. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen ska verka för ett dumpningsförbud i det pe-

lagiska fisket (t.ex. sill och makrill) och för övriga arter diskutera fram ett 

utökat regelverk. 

26. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen särskilt behöver beakta det småskaliga fis-

kets villkor i Sverige. 

27. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om EU:s fiskeavtal med tredjeland, s.k. partnerskapsavtal om 

fiske. 

28. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om behovet av ett regelverk som styr fisket så att för stor 

bifångstandel av en hotad art begränsar möjligheten till fiske av målarten. 

29. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör ge en eller flera myndigheter i uppdrag 

att granska förutsättningarna för fisketurism i Sverige.2 

30. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen i EU bör agera starkt för att få till stånd en 

förvaltningsplan som reglerar fisket av hälleflundra och arbetar för ett 

stopp för ålfisket i hela EU. 

31. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om en nationell handlingsplan för vattenbruket. 

32. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör stimulera näringens arbete med att ut-

veckla varumärken, produkter och identitet. 

33. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att regeringen bör arbeta med att stödja småskalig livsme-

delsförädling. 

34. Riksdagen tillkännager för regeringen som sin mening vad som anförs i 

motionen om att förenkla hanteringen av björnkött. 
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1 Yrkande 6 hänvisat till FiU. 

2 Yrkande 29 hänvisat till NU. 
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Bra mat för välfärd och jobb 

Vad vi äter påverkar vår hälsa och vårt välbefinnande. Maten är därför en 

viktig del av vår välfärd. Hur maten produceras ger effekter på ekonomi, 

miljö och klimat. Jordbruket i Sverige står för arbetstillfällen i områden där 

andra jobb är svåra att få. Eftersom vi vill utveckla välfärden är det naturligt 

att vi också arbetar med att få högre kvalitet på maten. 

En politik för mat och livsmedel kan också bli en del i vår miljöpolitik. 

Jordbrukets klimatpåverkan måste minska och det kan vi åstadkomma genom 

att ställa om till ett mer hållbart jordbruk. Vi menar att vägen dit går både via 

hur maten efterfrågas och hur produktion och försäljning regleras av lagar och 

regler. 

Om konsumenterna ska kunna efterfråga högre kvalitet måste de få rätt in-

formation om vad maten innehåller, hur den har tagits fram och varifrån den 

kommer. 

Vi tror att en stark svensk primärproduktion av livsmedel är väsentlig för 

att nå detta. Men då måste det svenska jordbruket klara två stora utmaningar: 

dels att kunna delta i en allt tuffare internationell konkurrens, dels att minska 

sin klimatpåverkan och hantera ett förändrat klimat. 

Vi vill i denna motion koppla ihop konsumentpolitik, jordbrukspolitik och 

miljöpolitik och sammanfatta vårt partis politik på matområdet. Motionen tar 

upp en del av vår politik och den bör ses tillsammans med socialdemokrater-

nas näringspolitik och transportpolitik för jobb och företagandet inom livs-

medelsföretag och jordbruk. 

Men långsiktigt behöver Sverige en övergripande och långsiktig livsme-

delsstrategi för vilken matproduktion som ska ske i Sverige och hur den ska 

anpassas till klimatförändringarna och våra nationella och internationella 

klimatåtaganden. Det handlar om att ta fram politiska åtgärder och strategier 

för utveckling av näringen, att tillvarata konsumenternas intressen och att 

diskutera den svenska sårbarheten. 

En livsmedelsstrategi behöver utformas i ljuset av att vi stöder en fri 

marknad och minskade subventioner. En utredning behöver tillsättas som kan 

svara på vad samhället kan vidta för åtgärder på kort och medellång sikt. 

Att äta maten 

Vi vill äta mat som är bra för oss, som är god och som är enkel att laga. 

Många familjer som har stressade scheman i vardagen för att t.ex. hinna till 

sina barns aktiviteter tvingas till mer halvfabrikat eller snabbmat på restau-

rang. Enklare inköp med färdiga matkassar är också ett fenomen som dyker 

upp mer och mer. Ju mer maten är avidentifierad desto högre krav på lågt pris 

ställer vi. Men de som får mer information om matens ursprung, innehåll och 

kvalitet är beredda att betala mer. Inte minst gäller det vilken miljöpåverkan 

maten har. 
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Det är viktigt att informationen på förpackningarna om matens innehåll, 

näringsvärde och ursprung är tydlig, läsbar och begriplig. Vi menar att rege-

ringen ska initiera en granskning av matförpackningarna på den svenska 

marknaden för att se om de uppfyller lagkraven på märkning och information. 

Regeringen bör också initiera branschsamtal i syfte att komma överens om att 

förbättra informationen på matförpackningarna avseende tydlighet, läsbarhet 

och begriplighet. 

Mellan 1980 och 2009 ökade totalkonsumtionen per person och år av mjöl 

och gryn med 5 procent till 67 kg, av kött med 30 procent till 83 kg, av köks-

växter med 85 procent till 76 kg och av frukt med 10 procent till 92 kg. Det 

framgår av statistik från Jordbruksverket.1 Under samma period minskade 

konsumtionen av mjölk med 30 procent (från 185 till 130 liter per person och 

år). Också konsumtionen av matfett minskade med 30 procent (från knappt 

25 till 17 kg per person). 

Under de senaste åren har köttkonsumtionens påverkan på klimatet upp-

märksammats. Köttkonsumtionen har ökat dramatiskt i västvärlden och också 

i Sverige. Konsumtionen av färskt kött ökade med 80 procent mellan 1990 

och 2010.2 Globalt orsakar köttproduktionen större utsläpp av växthusgaser är 

transportsektorn.3 För ett hushåll utgör maten på tallriken en tredjedel av 

hushållets klimatpåverkan och en stor del av denna kommer från köttet. En 

vegetarisk måltid halverar dess klimatpåverkan. 

För det första går det åt mycket större mängd odlingsmark för att få fram 

kött än om vi skulle äta samma näringsmängd från växtriket. Odlingen kräver 

gödselmedel som påverkar klimatet, djuren släpper ut klimatpåverkande me-

tangas och uppfödningen kräver mycket transporter. Nötköttet påverkar kli-

matet mer än andra sorters kött. Men uppfödningen av kyckling och gris sker 

på spannmål som vi själva skulle kunna äta. Kor och får är också viktiga för 

den biologiska mångfalden eftersom de betar på ängsmarker. Dessutom är det 

rimligt att vi utnyttjar den uppfödning av nöt som sker som ett resultat av 

produktionen av mjölk och mejeriprodukter (det föds ju lika många tjurkal-

var). Forskningsrapporter i Sverige visar också att svenskt kött ger lägre ut-

släpp av växthusgaser än köttproduktionen i många andra länder.4 

Enligt preliminär statistik fortsatte konsumtionen av kött att öka i Sverige 

även för 2010. När konjunkturen vände under 2010 och priserna steg igen så 

ökade inte köttpriserna lika mycket. Detta tyder enligt Jordbruksverket på att 

pris- och inkomstförändringar har påverkat köttkonsumtionen mer än till 

 
1Jordbruksverket. Livsmedelskonsumtion och näringsinnehåll Statistikrapport 2011:2 samt 

RUT dnr 2011:1588. 
2Jordbruksverket. Livsmedelskonsumtion och näringsinnehåll Rapport 2012:01. 
3 Naturskyddsföreningen. Kött är mer än klimat – köttproduktionens miljöpåverkan i ett 

helhetsperspektiv Rapport maj 2009. 
4 Cederberg m.fl. Utsläpp av växthusgaser från svensk produktion och konsumtion av ani-

malier – Inventering och analys av strategier för att nå framtida utsläppsmål. Rapport från 

projektet 2009 Publicerad av SIK – Institutet för Livsmedel och Bioteknik, Göteborg. 
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exempel klimatdebatten. Men hur konsumtionen hade sett ut om vi inte haft 

en klimatdebatt, det vet vi förstås inte.5 

Hälsosam mat 

Samhällets kostnader för ohälsosam mat växer. Som exempel säljs blodfetts-

sänkande läkemedel för 632 miljoner kronor per år.6 

Det är också tydligt att det finns ett samband mellan ohälsosam mat och 

socioekonomisk bakgrund samt utbildningsbakgrund. Det visar en forsk-

ningssammanställning som riksdagens utredningstjänst, RUT, har gjort.7 

Lågutbildade med dålig ekonomi äter mer ohälsosam mat och lider oftare av 

fetma. Det finns också ett samband mellan ogynnsamma socioekonomiska 

förhållanden i barndomen och ohälsa senare i livet. 

Därför är det självklart ett politiskt uppdrag att arbeta för att medborgarna 

äter mer hälsosamt. 

I Danmark infördes förra året en skatt på alla livsmedel med mer än 

2,4 procent mättat fett med 16 danska kronor per kilo fett. Skatten är ett styr-

medel för att minska fettkonsumtionen. Även skatt på socker ska införas 

2013. 

Vi menar att vi noggrant måste följa utvecklingen i Danmark för att se 

vilka effekter dessa styrmedel har fått. Många debattörer i Danmark menar att 

skatten får en socialt snedvriden påverkan, och när denna motion skrivs så 

ifrågasätts båda skatterna av flera partier inför en kommande skatteuppgö-

relse.8 

Att beskatta ohälsosamma produkter gör vi ju redan i Sverige genom to-

baks- och alkoholskatt. Vi måste självklart också arbeta med bättre informat-

ion och regleringar för att nå målen. Kunskapen om problemen måste också 

stärkas i skolan. 

För oss är det viktigt att också få fram mer kunskap om hur konsumtions-

mönstren i olika grupper i samhället ser ut. Det är viktigt som underlag för att 

kunna bedöma risker med till exempel livsmedelstillsatser och andra ämnen i 

mat. 

Tillsatser och andra ämnen i mat 

En mängd tillsatser används i maten för att den t.ex. ska se bättre ut, få rätt 

konsistens och smaka bättre. Utvecklingen och uppfinningsrikedomen går 

snabbt och vi är oroliga för att kontrollen av dessa ämnens hälso- och miljöef-

fekter inte hinns med. 

 
5 Jordbruksverket. Svenska matvanor och matpriser. Matkonsumtionens senaste utveckling: 

köttkonsumtionen stiger igen. Rapport 2011:18 samt RUT Livsmedelsproduktion och kon-

sumtion Dnr 2011:1588. 
6 Tandvårds- och läkemedelsförmånsverket. Genomgången av läkemedel vid blodfettrubb-

ningar. 
7 RUT 2011:1588. 
8 Jyllandsposten. Regeringen vil droppe fedt- og sukkerafgift 24/6 2012. 



 

 

Fe l !  Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p. :Fe l !  

Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p.  

9 

I några fall vet vi redan att de inte är nyttiga. Dessa tillsatser anser vi bör 

förbjudas så snabbt som möjligt. För andra ämnen finns en osäkerhet och då 

menar vi att försiktighetsprincipen bör gälla. Producenterna har ett stort an-

svar att oftare avstå. 

När det gäller azofärgämnen och transfetter så har riksdagen redan tillkän-

nagett för regeringen behovet av regleringar. Livsmedelsverket har tagit fram 

ett förslag om reglering av transfetter som ligger i linje med den reglering 

som redan införts i Danmark.9 Vi utgår från att regeringen skyndsamt bereder 

förslaget. 

Vi menar att Sverige bör ha rätt att förbjuda ämnen som svenska myndig-

heter bedömer som hälsoskadliga utan att detta går emot reglerna om den 

gemensamma marknaden i EU. Detta eftersom till exempel konsumtions-

mönster kan skilja sig stort mellan medlemsländerna och för att det ska vara 

möjligt för ett enskilt medlemsland att prioritera folkhälsan högre. 

En möjlighet som bör analyseras är en svensk märkning av livsmedel som 

är fria från onödiga tillsatser. Antingen initieras en sådan märkning som ett 

enskilt initiativ (som t.ex. ”Äkta vara”) eller från statliga myndigheter. 

Att köpa maten 

Konsumenter ska kunna ha kontroll över sin situation. Det menar vi är frihet 

att välja. Att genom sin konsumentmakt ha möjlighet att påverka matens 

ursprung och kvalitet. Men för det behövs politik. Det handlar om att hitta 

redskap som gör det enklare för konsumenterna att förstå vad det är de köper 

och värdera det. På så sätt går politik och konsumentmakt hand i hand. 

Maten har blivit billigare. Enligt en rapport från riksdagens utrednings-

tjänst har matpriserna stigit med 15,7 procent jämfört med 1991 men konsu-

mentprisindex har stigit med 36 procent.10 

Maten står för en mindre del av våra utgifter än den gjorde för cirka 30 år 

sedan men under 2000-talets början har andelen av vår hushållskassa som 

används till mat varit relativt oförändrad.11 

I den allt tuffare konkurrenssituation som prispressen skapar är vi oroliga 

för att den fått effekter på matens kvalitet och på den information som kon-

sumenter får. 

Här behövs politiska redskap. Vi menar att informationen till konsumen-

terna generellt måste bli tydligare. Systemet med E-nummer är en kod som är 

obegriplig för de flesta konsumenter. Ett enhetligt system i EU är något posi-

tivt som underlättar för konsumenter men information om syftet med de olika 

 
9 Livsmedelsverket Nationella åtgärder avseende industriellt tillverkade transfettsyror i 

livsmedel. Redovisning av regeringsuppdrag Dnr 3720/2011.  
10 RUT. Livsmedelspriser och livsmedelsexport 2011:1589. 
11 Jordbruksverket. Svenska matvanor och matpriser Rapport 2010:20. 
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tillsatserna och de risker för t.ex. allergier som vissa tillsatser är förknippade 

med anges inte. 

Det handlar om att underlätta för konsumenterna att göra sunda val. Nyck-

elhålsmärket är en bra idé. Vi tror att det går att utveckla detta koncept och 

skulle vilja utreda en märkning som tydligare anger varans innehåll av fett, 

socker, salt etc. Vi vill tillsätta en utredning som granskar vilken vetenskaplig 

grund samhället har i rådgivningen till konsumenter, vilka metoder som prö-

vats i andra länder och föreslår ett nytt svenskt system för tydligare märkning 

av matens hälsovärde. Ett system som bör finnas med i utvärderingen är det 

brittiska systemet med trafikljus-symboler som anger om maten är hälsosam 

eller inte. Vi tror att det också tydligare i lagstiftningen bör anges hur och var 

den nuvarande märkningen av näringsvärde sker. Vi menar att det är väsent-

ligt var på förpackningen märkningen sitter så att konsumenten lätt kan hitta 

den och hur stora och tydliga bokstäver texten har så att alla kan läsa. Nya 

EU-regler träder snart i kraft men vi anser att det inom ramarna för dessa går 

att utveckla systemet och gå före i många fall. 

Offentlig upphandling 

Den socialdemokratiska regeringen föreslog ett mål för ekologisk produktion 

och konsumtion som antogs av riksdagen 2006. Och vi menar att målet om att 

25 procent av den offentliga livsmedelskonsumtionen ska vara ekologisk 

2010 har haft betydelse för att stimulera den offentliga sektorns arbete med att 

öka andelen ekologiska livsmedel. 

Nu fortsätter den offentliga sektorns inköp av ekologiska livsmedel att öka. 

Av kostnaderna för livsmedel i kommuner och landsting 2010 kom 13,8 pro-

cent från inköp av ekologiskt. 2006 var den andelen endast 5,9 procent. Bästa 

län i Sverige var Skåne som hade 27,4 procent ekologiska livsmedel.12 

Riksdagens utredningstjänst konstaterar att den offentliga sektorns ökade 

efterfrågan på ekologiska livsmedel har bidragit till att öka volymerna på 

försäljningen av ekologiska livsmedel. Det har gjort att marknadsförutsätt-

ningarna för ekologiska produkter stabiliserats och skapat ett bredare utbud av 

produkter och bättre tillgänglighet.13 

Det finns en stark politisk vilja i många kommuner och landsting för en 

ökad ekologisk konsumtion. Fler och fler beslutar om egna skärpta mål för 

upphandling. Vi menar att det finns flera anledningar att fortsätta att arbeta 

med ett nationellt mål men det måste paras med styrmedel, främst åtgärder 

inom EU:s landsbygdsprogram för att stödja ekologisk odling. 

Vi menar att ett nytt mål måste sättas för en offentlig konsumtion av eko-

logiska livsmedel trots att många landsting och kommuner fortfarande har 

långt kvar till 2010-målet. Vi vill att 30 procent ska vara ekologiskt till 2020. 

 
12 RUT Livsmedelsproduktion och konsumtion 2011:1588. 
13 RUT Livsmedelsproduktion och konsumtion 2011:1588. 
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Vi vill använda upphandlingen till att minska den klimatpåverkan som vår 

livsmedelskonsumtion orsakar. Om vi vill minska jordbrukets och Sveriges 

klimatpåverkan är en minskad köttkonsumtion en bra väg att gå. Göteborgs 

kommun, Sveriges största upphandlingsenhet för livsmedel, har beslutat att 

endast köpa ekologiskt kött. Det minskar kommunens klimatpåverkan både 

genom att det kött kommunen köper har mindre klimatpåverkan och genom 

att kommunen minskar sin köttkonsumtion för att klara budgeten eftersom det 

ekologiska köttet är dyrare. 

Miljöstyrningsrådet har bidragit mycket positivt för att ge kommuner möj-

lighet att upphandla kött där uppfödningen använt striktare djurskyddsregler. 

Detta har lett till flera konflikter i domstol mellan leverantörerna och kom-

muner. Men Sigtunas kommuns seger i domstol, där kommunen fick rätt att 

hävda motsvarande svenska djurskyddsregler som krav i upphandlingen, har 

lett till en positiv öppning som vi tror kan påverka mycket. 

Vi tror att offentlig sektor här måste ta ett större klimat- och miljöansvar i 

upphandlingar. Det kan handla om att införa vegetariska måltider en eller 

flera dagar i veckan och att utforma och servera maträtter där en mindre 

mängd kött används. Även staten måste ta sitt ansvar. Vi menar att den stat-

liga upphandlingen av mat måste inriktas på minskad klimatpåverkan. 

Stöd för upphandling 

Ett bättre stöd behövs till de kommuner och landsting som har en ökad vilja 

att upphandla ekologiska livsmedel och livsmedel producerade med god mil-

jöhänsyn och gott djurskydd. Upphandlingsreglerna är snåriga och flera 

kommuner har den senaste tiden fått problem. Miljöstyrningsrådet har idag en 

viktig uppgift att stödja kommunerna. Miljöstyrningsrådet är ett bolag som 

samägs av stat och näringsliv. Vi menar att eftersom behovet av dess råd och 

stöd ökar behöver verksamheten utökas och utvecklas. Samtidigt vill vi se 

över om den form som rådgivningen nu bedrivs i är den bästa eller om vi 

behöver andra verktyg för att förstärka den politiska styrningen av den offent-

liga upphandlingen. Men vi menar också att de svenska upphandlingsreglerna 

behöver ses i ett europeiskt perspektiv. Hur har andra länder tolkat den ge-

mensamma lagstiftningen? Det kan också vara fråga om spårbarhetssystem 

som underlättar i upphandlingarna, kan staten hjälpa till där för att stödja 

kommuners och landstings vilja till hållbar upphandling? 

Barnens mat 

Föräldrar som köper mat till sina småbarn är bland de mest noggranna kon-

sumenterna. De ställer höga krav på kvalitet och säkerhet. Föräldrar som 

själva lagar sina barns mat har bättre kontroll över vilka råvaror maten inne-

håller. Men producenterna av den färdigproducerade barnmaten, halvfabrikat 

och helfabrikat har förstås ett extra stort ansvar att hålla vad de lovar. Vi 

menar att samhället måste kunna ställa högre krav på att mat som marknads-

förs för konsumtion av små barn är hälsosam och nyttig. Nya EU-regler är på 

väg som innebär strängare krav. Beroende på hur slutresultatet blir vill vi 

överväga tuffare svensk lagstiftning. 



 

 

Fe l !  Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p. :Fe l !  

Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p.  

12 

Att sälja maten 

Butiken 

Vi är oroade för den allt aggressivare marknadsföringen som motverkar 

hälsomål och klimatmål. Vi påverkas att handla mer än vi kanske behöver, 

ofta produkter som leder till ohälsa vid en alltför frekvent konsumtion. 

Vi anser att det är olämpligt med reklam för produkter med mycket socker 

och fett direkt riktad till barn. Även om en viss egenvård i branschen har 

skett, så ser vi det som en viktigt politisk uppgift att bevaka detta område för 

att se att branschen har ett etiskt förhållningssätt som är rimligt. 

Konkurrenssituationen i den svenska livsmedelssektorn har förbättrats till 

gagn för konsumenten. Men vi är fortfarande oroliga för att några stora kon-

cerner kontrollerar marknaden. Det som framförallt har blivit ett problem är 

den dåliga konkurrensen för offentlig sektor som köper in stora mängder till 

skolor, äldreboenden och sjukhus. Möjligheten för det offentliga att aktivt 

styra mot mat som producerats mer hållbart har minskat genom dessa koncer-

ners agerande. Detta tar bort ett viktigt politiskt redskap och därför måste vi 

politiskt arbeta för ökad konkurrens. 

Slängd mat 

Enligt statistik från Livsmedelsverket är den mängd matavfall som slängs 

direkt av livsmedelsindustrin i Sverige ca 540 000 ton per år och av grossister 

och butiker ca 110 000 ton, dvs. totalt 650 000 ton per år. I Europaparlamen-

tet pågår en intensiv diskussion kring kassation av livsmedel. Kassationen av 

livsmedel ligger högre i EU generellt än i Sverige. 190 kg per person slängs. 

Ett huvudförslag från parlamentet är att halvera kassationen fram till 2025. 

Det finns en tydlig uppmaning om att medlemsländerna ska ta initiativ till att 

förbättra livsmedelskedjans effektivitet samt ta itu med kassationen av livs-

medel längs med hela försörjningssidan. Det är allvarligt att vi i Sverige 

slänger bort mat till ett värde av 2 miljarder kronor, det innebär att vi slänger 

bort 100 kilo mat per person och år. Det finns väldigt många aktiviteter som 

kan genomföras för att Sverige också ska bidra med radikala minskningar av 

slöseriet fram till 2025. Vi menar att Sverige behöver en plan för att uppfylla 

målet att halvera kassationen av livsmedel fram till 2025. 

Speciellt allvarlig är uppgiften att 30 procent av den färska frukten och de 

färska grönsakerna slängs bort innan de når slutkonsumenterna. Vi menar att 

vi måste granska skälen till detta och tillsammans med branschen och forsk-

ningen diskutera fram åtgärder. 

Ett annat problem är den övertro som finns bland konsumenterna på märk-

ningen med bästföredatum. Väldigt mycket mat slängs bort helt i onödan när 

konsumenterna tror att livsmedel är otjänliga som en följd av bästföredatum 

på förpackningarna. Mycket talar för att en reform som syftade till att öka 

kvaliteten leder till att människor slänger helt duglig mat. 

Också butiker plockar bort mat med kort datum istället för att sänka priset 

på dessa. Vi vill se över bästföremärkningen och hitta ett nytt sätt att benämna 

hållbarheten. För vi menar att systemet är för stelt och att det inte tar hänsyn 
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till förhållanden som påverkar hållbarheten. En möjlighet skulle vara att gå 

över till en märkning ”minst hållbar till”, men kanske ska märkningen kunna 

ge uttryck för den skillnad i hållbarhet som en vara har beroende på hur den 

förvaras och hanteras, t.ex. om varan förvaras i sluten eller öppen förpack-

ning, om det är sommar eller vinter etc. Detta är en fråga som avgörs i EU 

och den svenska regeringen bör agera för att ändra märkningen. 

Att servera maten 

På samma sätt som i butiken har kunder på en restaurang rätt att få veta vad 

det är de köper. Idag saknas regleringar som ger konsumenterna den rätten. Vi 

menar att det både handlar om ursprung, innehåll och tillsatser. 

Man ska som restauranggäst få möjlighet att t.ex. få information om råva-

rornas ursprung. Det är möjligt att sådan information ska vara tryckt, finnas 

tillgänglig om gästen frågar eller aviseras på synlig plats. Detta måste utredas 

i nära samarbete med restaurangbranschen. Syftet är att stimulera näringen, 

inte att skapa nya regelverk som gör vardagen onödigt krånglig för företaga-

ren. 

För att göra detta så enkelt som möjligt utesluter vi inte att det tas fram 

nationella definitioner och benämningar. Vi tycker det är felaktigt när panga-

siusfiléer säljs som ”sjötunga” eller när ”köttfärs” kan bestå av kött med 

oklart ursprung och från flera djursorter. 

En restauranggäst ska kunna lita på att det som serveras är vad han eller 

hon uppfattar att det är. Då ska inte heller ”påhittade” beteckningar kunna 

användas för t.ex. fiskarter eller köttprodukter som förvillar gästen. 

Vi menar att regeringen bör granska omfattningen av fusk med beteck-

ningar och föreslå åtgärder som skyddar konsumenterna. 

Självklart ska också den som serveras mat på sjukhus, skolor eller äldrebo-

enden ha rätt till rättvisande information om maten. Är maten förpackad bör 

samma regler för innehållsdeklarationen gälla som för färdigförpackade livs-

medel i affärer. 

Att producera maten 

Den svenska primära produktionen av mat har påverkats kraftigt av internat-

ionell konkurrens, av inhemska och europeiska regleringar samt av förändrad 

efterfrågan. Marknaden är emellertid inte fri utan är beroende av den gemen-

samma jordbrukspolitiken i EU som påverkar förutsättningarna för konkur-

rensen. Utan gårdsstödet skulle mat producerad i Sverige och i andra EU-

länders vara betydligt dyrare. Utan handelshinder för import skulle importe-

rade varor från utomeuropeiska länder vara billigare. 

Dagens konkurrenssituation för det svenska lantbruket kan sägas handla 

om tre saker: vilken förmåga att effektivisera verksamheten som företaget 

har, vilken förmåga att producera produkter som motsvarar efterfrågan före-

taget har och vilka kostnader som företaget har i förhållande till konkurren-
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terna. Givetvis är det grovt generaliserande när man jämför företag i ett land 

med företag i ett annat. Det finns de som lyckas och de som misslyckas i alla 

länder. Men svenska jordbruksföretag har några saker gemensamt: klimat och 

transportkostnader, svenska regler och avgifter samt de svenska konsumen-

ternas efterfrågebild i den mån den generellt skiljer sig från övriga EU-

länders. 

Svensk matproduktion i internationell konkurrens 

Liksom i alla andra branscher pågår en effektivisering, en produktionsteknisk 

utveckling och en kvalitetsutveckling inom jordbruket. Denna process har gått 

snabbare i vår omvärld men nu visar flera studier14 att effektiviseringarna 

avstannat i de stora europeiska jordbruksländerna. Vi menar att vi i Sverige 

har mer att göra för att öka konkurrenskraften genom produktionsutveckling 

och ytterligare effektivisering. Det borde förbättra de svenska böndernas 

konkurrenssituation. Det behöver inte betyda fler storjordbruk, att färre män-

niskor arbetar i jordbruket eller att gårdarna får större och större djurbesätt-

ningar. Nej, istället kan det handla om investeringar i ny teknik, om att flera 

lantbruksföretag samarbetar och delar på investeringskostnader. Självklart ska 

en ökad effektivisering inte försämra djurskyddet. Det vore helt fel väg att gå. 

Det svenska mervärdet där djurskyddet ingår är en nödvändig konkurrensför-

del. 

För djurproduktionen ser vi en långsam negativ trend för nötkreatur, både 

för kött- och mjölkproduktion, medan höns- och fåruppfödningen ökar. Upp-

födningen av grisar minskar också tydligt i en långsiktig trend även om 

minskningen planade ut något mellan 2010 och 2011.15 

EU:s jordbrukspolitik 

Den gemensamma jordbrukspolitiken i EU (GJP) gör att jordbrukssektorn 

inte kan betraktas som vilken marknad som helst. Inom de ramar som EU:s 

jordbrukspolitik sätter så arbetar många länder aktivt med att förbättrar sin 

jordbrukssektors konkurrenskraft. Det politiska inflytandet och engagemanget 

är högt i många europeiska länder. 

Vi ser tre skäl till att sträva efter en matproduktion i Sverige som står sig 

väl i internationell konkurrens. 

För det första så handlar det om att säkra de arbetstillfällen som finns inom 

jordbrukssektorn. Framförallt är det viktigt eftersom jobben finns i glesbygd 

och i områden där andra arbetstillfällen är svåra att få fram. Vi vill att hela 

Sverige ska leva, minskade arbetstillfällen inom jordbruket skulle urlaka stora 

områden i Sverige med kraftigt försämrad service och välfärd. Många kom-

muner i Sverige har passerat den gräns där det finns rimliga stordriftsfördelar 

 
14 RUT dnr 2011:1588. 
15 Jordbruksverket. Husdjur i juni 2011 Rapport. 
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för att klara en bra kvalitet i vård, skola och omsorg. Vi måste slå vakt om 

jobben i den svenska glesbygden. 

För det andra handlar det om svenska konsumenters rätt till säker mat av 

hög kvalitet. I det moderna Sverige ökar efterfrågan på råvaror med hög kva-

litet som är tillverkade med mindre påverkan på miljö och med större hänsyn 

till djurens välbefinnande. Det kan vi bara skapa förutsättningar för med poli-

tik. 

För det tredje handlar det om den biologiska mångfalden och naturvården i 

Sverige. Många lantbruksföretag gör en stor insats idag för att hålla kultur-

landskapet i gång. Utan deras åtgärder kommer landet att växa igen med 

minskad biologisk mångfald och sämre grundförutsättningar för många arter 

som följd. Naturens motståndskraft mot de stora förändringar som hotar oss 

just nu, som klimatförändringarna och kemikaliespridning, är beroende av 

starka ekosystem. Och ekosystemen blir starka med biologisk mångfald. 

Vårt långsiktiga mål med EU:s jordbruksstöd är att subventioner och 

marknadsinterventioner avskaffas på sikt. Men tills vi nått dit behöver vi 

jobba pragmatiskt så att stöden omdirigeras till att ersätta lantbrukarna för de 

kollektiva nyttigheter de producerar i form av klimat- och miljöåtgärder. Det 

är också viktigt att se till att rationalisering, effektivisering och ökad konkur-

renskraft stimuleras. Sverige måste bryta den nuvarande marginaliseringen 

som den borgerliga regeringen har gett Sverige i EU:s jordbrukspolitik och 

istället bli en drivande kraft i reformprocessen för ett grönare jordbruk i hela 

Europa. 

Investeringar 

Vi tror att jordbruket och livsmedelsindustrin måste slå in på en väg med 

ökad specialisering av sina produkter. 

Investeringar och utbildning är det som bygger Sverige stark. Också i 

jordbruket. Politiskt menar vi att vi måste använda de tillgängliga medel som 

vi har – t.ex. EU:s landsbygdsprogram – för att arbeta med stöd för ytterligare 

rationalisering och effektivisering i sektorn. Vi tror här att det svenska lands-

bygdsprogrammets delar för investeringsstöd behöver ses över för att säker-

ställa att det ständigt motsvarar den utveckling som sker och att det verkligen 

leder till mer konkurrenskraftiga företag. Samtidigt måste samhällets övriga 

investeringar korrelera för att stödja utvecklingen på landsbygden. Det hand-

lar t.ex. om IT, vägar och energi. Att mer och mer möjliggöra för lantbruksfö-

retag att producera sin egen el och sälja den el som blir över både stärker 

företagens konkurrenskraft och bidrar till hela Sveriges energiförsörjning och 

ökade konkurrenskraft genom mindre beroende av importerade fossila bräns-

len. Detta menar vi är viktiga utgångspunkter för det framtida svenska lands-

bygdsprogrammet. 

En satsning på biogasutvinning i jordbruket är viktig av flera skäl. Det kan 

öka intäkterna för djurbönderna, det minskar jordbrukets övergödande påver-

kan och det minskar jordbrukets klimatpåverkan. Vi har i vår utgiftsområ-

desmotion föreslagit ett stöd för biogasutvinning baserat på den mängd me-

tangas som utnyttjas till lantbrukare. 
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Kunskap utvecklar jordbruket 

Utbildning, metodutveckling och forskning är också väsentligt för att stärka 

det svenska jordbruket. Det handlar både om en stark grundutbildning, möj-

lighet till vidareutbildning för företagare som vill satsa för framtiden men 

också forskningen. 

Vi menar att forskningen på detta område – och utbildningen – är det vik-

tigaste bidraget som samhället kan ge för att utveckla och säkra jordbrukssek-

torns konkurrenskraft. När regeringen avskaffade handelsgödselskatten så 

togs också återföringen av dessa medel till näringen bort. En viktig del av 

återföringen var stimulans av forskning. Det handlade om forskning som 

direkt var tillämpbar för att utveckla det svenska jordbruket. Vi behöver för-

stärka den svenska forskningen i de gröna näringarna. 

Vi ser det som väsentligt att satsa på forskning kring hur vi utvinner fosfor 

ur avloppsslam, vilket pga. höga halter av farliga kemikalier i mindre ut-

sträckning kan användas för gödselmedel. Även en annan åtgärd är kopplad 

till minskad övergödning från jordbruket. Det handlar om ökad biogaspro-

duktion men också om forskning kring hur man kan avvattna det rötade göds-

let för att göra det till ett mer attraktivt gödselmedel. 

Mervärdet 

Det vi kallar det svenska mervärdet är en grundpelare i socialdemokratisk 

jordbruks- och livsmedelspolitik. Om svenska konsumenter med fog kan 

hävda att det finns generella positiva egenskaper hos svensk mat, så kommer 

de att efterfråga den mer. Därför ska vi fortsätta att arbeta med en hög kvalitet 

på djurvälfärden i Sverige. Därför ska vi arbeta med minskad kemikaliean-

vändning, minskad klimatpåverkan och minskad övergödning från jordbruket. 

Men det handlar också om att en aktiv generell miljöpolitik ger bättre mat. 

Hela det övriga samhället påverkar vår mat genom att t.ex. gifter, smittämnen 

och annat når åkrar på många sätt idag. 

Djurskydd 

Djurskydd och djurs välfärd är en viktig fråga för oss socialdemokrater och 

ett område där Sverige behöver intensifiera sitt arbete. Att behandla djuren 

väl är ett etiskt ansvar som vi har. Sverige har haft som ambition att vara 

världsledande på djurskydd, något som vi de senaste åren kommit längre bort 

ifrån. För att stärka det svenska djurskyddet måste ytterligare åtgärder vidtas 

och efterlevnaden av den svenska djurskyddslagen säkerställas. Ambitionen 

ska också vara att stärka skyddet för djur utanför Sveriges gränser. 

Vi känner en stor oro när förtroendet för de svenska mervärdena bland 

konsumenterna sjunker. Detta kan till exempel ske när brott mot djurskydds-

reglerna exponeras i media. Därför är den svenska djurskyddskontrollen vä-

sentlig för att mervärdena ska skyddas. 

Det räcker inte med att ha ett bra regelverk för att försvara det svenska 

djurskyddet. Det behövs också en stark tillsyn som förhindrar att allmänhet-
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ens förtroende för mervärdet urholkas när enskilda undantag i fråga om brott 

mot de svenska reglerna lyfts fram och av allmänheten uppfattas som bilder 

av hur den svenska djuruppfödningen bedrivs generellt. Sådana exempel kan 

orsaka skador på varumärket ”svensk mat” som får omfattade och långtgå-

ende konsekvenser för arbetstillfällen på landsbygden. 

När djurskyddskontrollen överfördes till länsstyrelserna var det en under-

finansierad reform. På många ställen görs idag inga planerade kontroller och 

vissa länsstyrelser har inte ens resurser till de akuta kontrollerna. Länsstyrel-

serna bör få förstärkta resurser genom att en kontrollavgift införs för att finan-

siera en ökad tillsyn. 

Djurhälsa 

Vi behöver bra distriktsveterinärer i hela landet. Den privatiseringsreform 

som genomförts riskerar att lämna vissa områden utan veterinärer. Vi menar 

att vi behöver göra distriktsveterinärerna och smittskyddet till en angelägen-

het för det allmänna igen. 

Till skillnad från regeringens djursmittsutredning16 så anser vi att staten 

även i fortsättningen ska betala kostnader som uppkommer när större sjuk-

domsutbrott drabbar djurbesättningar. Om, som utredaren föreslår, stora delar 

av de kostnader som idag klaras av staten flyttas över på djurägarna, kan detta 

leda till att företag med små marginaler tvingas vänta för länge med att slå 

larm om sjukdomar som misstänks ha uppkommit i besättningen. Vi tror att 

det system som idag råder är en bra investering för att skapa trovärdighet och 

mervärde för svenska livsmedel. 

Det är viktigt att arbeta för en minskad antibiotikaanvändning inom djur-

uppfödningen i Sverige men även på europeisk och internationell nivå. Anti-

biotikaanvändningen i djuruppfödningen bidrar till problemen med resistenta 

bakterier som också påverkar människors hälsa. Vi vill se bättre, jämförbar 

statistik över hur mycket antibiotika som används i djuruppfödning. Det är ett 

första steg för att sedan kunna slå fast minskningsmål för användningen av 

antibiotika inom EU. 

Vi är oroliga för att regeringen tycks ha gett upp kampen mot dvärgband-

masken sedan denna parasit konstaterades hos svenska vilda djur. Vi anser 

inte att det är dags att ge upp kravet att alla hundar som kommer till Sverige 

ska avmaskas bara för att ett fåtal fall konstateras. Istället borde regeringen 

presentera krafttag för att hejda smittspridningen. 

Även i frågan om spridningen av EHEC-bakterien saknas åtgärder från re-

geringen. Barn och föräldrar ska inte behöva vara oroliga för att smittas av 

maten man äter. Som matkonsument ska man kunna vara trygg. Det finns 

inga genvägar utan regeringen måste ta livsmedelssäkerheten och djursmitta 

på större allvar. Det är viktigt för vår folkhälsa. Den handlingsplan kring 

 

16 Djursmittsutredningen. Folkhälsa – Djurhälsa, Ny ansvarsfördelning mellan stat och 

näring SOU 2010:106. 
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EHEC som lades fram av flera myndigheter 2008 har inte lett till något in-

tresse från regeringens sida och inte heller har regeringen redovisat några 

alternativ till myndigheternas förslag på åtgärder. Regeringen bör effektuera 

denna plan samt stärka djursmittskyddet generellt. Detta bör riksdagen ge 

regeringen till känna. 

Ekologisk odling 

Vi ser fördelar med ekologisk odling av två skäl. För det första miljö- och 

klimatskäl. Den ekologiska odlingen minskar jordbrukets miljöpåverkan. Det 

handlar om minskad användning av kemikalier, vilket både är bra för vår 

egen hälsa och för den biologiska mångfalden. Det handlar om jordbrukets 

klimatpåverkan som är betydligt mindre med den ekologiska odlingen främst 

på grund av att det där inte används handelsgödsel, vilken påverkar klimatet 

genom utsläpp av den mycket starka växthusgasen dikväveoxid (lustgas). 

Ökad ekologisk odling minskar alltså, i alla fall kortsiktigt, trycket på om-

ställning i andra sektorer i samhället. 

Vi menar inte att de ekologiska odlingsmetoderna helt kan ta över men vi 

tror att de kan utgöra en större andel av produktionen än de gör idag. Vi vill 

sätta ett mål att den ekologiskt certifierade odlingen ska utgöra 30 procent av 

den odlade arean 2020. 

För det andra tror vi att ekologiska produkter kan vara den typ av speciali-

sering som kan göra svenskt jordbruk mer konkurrenskraftigt. Vi har en lång 

tradition och erfarenheter i Sverige. En stabil och ökande efterfrågan från 

offentlig sektor gör också att den ekologiska odlingen kan utvecklas. Vi me-

nar att ekologisk odling är ett mervärde som den borgerliga regeringen tappat 

bort. 

Den svenska efterfrågan har ökat men har inte kunnat följas upp av svensk 

produktion. 

Vi tror att den ekologiska odlingen behöver fortsatt hjälp och stöd för att 

växa. Vi har därför i vår utgiftsområdesmotion föreslagit att anslagen via 

EU:s landsbygdsprogram för att främja produktion och konsumtion av och 

handel med ekologiska produkter ska öka. 

Proteingrödor 

Köttuppfödningen i Sverige är idag mycket beroende av import av soja till 

foder. Vi vet att den ekologiska påverkan är stor vid odling av sojabönor. Det 

handlar både om att den biologiska mångfalden försämras när regnskog fälls 

för att ge plats åt sojaodling, att klimatpåverkan ökar pga. av odlingen men 

också att giftanvändningen är omfattande. 

På senare tid har uppmärksamheten riktats mot att odla svenska protein-

grödor, som åkerbönor. Det ger lantbruket en större lönsamhet och gör det 

svenska köttet mer hållbart producerat. Vi tror att det här behövs statliga 

insatser och investeringar för att öka kunskapen om grödorna, utveckla nya 

grödor och konkret använda landsbygdsprogrammet för att stimulera odling. 

Regeringen bör ge Jordbruksverket i uppdrag att arbeta för stimulans av ökad 

odling av proteingrödor i Sverige. 
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GMO och kemikalieindustrin 

Socialdemokraterna har alltid tillämpat försiktighetsprincipen i förhållande 

till GMO (genetiskt modifierade organismer). Vi är oroade över att använd-

ningen av GMO kan skapa obalans i ekosystemet och hur GMO-tekniken 

används idag där GMO-grödor är direkt kopplade till producenter av kemiska 

bekämpningsmedel. GMO-tekniken skulle kunna användas för att få fram nya 

sorters grödor som genom större avkastning minskar trycket på jordbruks-

marken och på miljön. Tyvärr har GMO används till annat. Idag kan en 

GMO-gröda tvinga odlaren att använda en viss typ av bekämpningsmedel 

från ett visst företag, samma företag som utvecklat och sålt GMO:n. Om od-

lare i större utsträckning använder ett fåtal typer av bekämpningsmedel så 

ökar risken för att ogräs och skadedjur utvecklar resistens. Det i sig tvingar 

fram en ökad användning av bekämpningsmedel. 

Än värre är GMO-sorter som tagits fram för att växten ska avsöndra in-

sektsgifter. Det leder till problem med den biologiska mångfalden. Livsmedel 

som innehåller mer än 0,9 procent GMO som säljs i Sverige och Europa ska 

märkas idag. 

EU:s medlemsländer bör ges större möjlighet att säga nej till odling av 

GMO-grödor på sitt territorium. 

Fiske och vattenbruk 

Många av våra hav är utfiskade. Fiskbestånden är decimerade. Lösningen 

menar vi är strikta förvaltningsplaner som bygger på vetenskapliga underlag. 

Förvaltningsplanerna bör vara regionalt styrda. Det är också viktigt att skapa 

regelverk för blandfiske, dvs. där fisket bedrivs efter en art men andra arter 

kommer med i fångsten. Det innebär att vi måste begränsa sådant fiske där 

hotade arter kommer med som bifångster. Vi tror också att vi måste ställa 

krav på redskap som förhindrar bifångster. Det minskar också mängden fisk 

som slängs i havet. 

EU:s gemensamma fiskepolitik är just nu i omdaning inför 2013 då ett nytt 

regelverk ska sjösättas. Ett gemensamt förhållningssätt till regleringar av 

fisket inom unionen anser vi är nödvändigt. Att EU:s fiskeflotta anpassas till 

de fiskemöjligheter som finns inom EU:s fiskevatten är en självklarhet. Att 

fisket ska bedrivas på ett hållbart sätt oavsett var det sker är lika självklart. 

Vi menar att en regionalisering av förvaltningen skulle vara önskvärd, ett 

ökat lokalt ansvar för förvaltning och regler utifrån de planer som har fast-

lagts av rådet och parlamentet. Vi menar att Östersjön vore ett bra område att 

inleda försök kring denna nya modell. Här finns en fastlagd förvaltningsplan 

där forskning och politik är eniga om fiskenivåerna och hållbara beståndsni-

våer. Regeringen bör sträva efter att i EU skaffa mandat för regionala beslut i 

Östersjön. 

Frågan om dumpingförbud bör noggrant analyseras och utredas. Frågan är 

komplex eftersom olika förutsättningar råder beroende på vilka arter som 

fisket bedrivs efter och om fisket är ett blandfiske eller inte. För pelagiskt 
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fiske på t.ex. sill och makrill är det mycket lätt att genomföra ett dumpingför-

bud och detta kan göras omedelbart utan några större problem. För andra arter 

behövs ett utökat regelverk som måste diskuteras fram. 

Runt våra kuster bedrivs småskaligt fiske som skapar råvaror till hög kvali-

tet till lokala restauranger och butiker, rökerier och fiskberedning. Vi menar 

att dessa företagare som ofta har fisket som bisyssla har hamnat utanför dis-

kussionen om fiskets överlevnad. Här måste vi politiskt se till att dessa före-

tag har rimliga villkor och förutsättningar. 

En verksamhet som blir viktigare är den så kallade fisketurismen. Vi tror 

att Sverige har bra förutsättningar att få fler företag som satsar på fisketurism. 

Regeringen bör ge en eller flera myndigheter i uppdrag att se på förutsätt-

ningarna för fisketurism och hur denna kan stimuleras med regelförändringar 

och annat. 

Fiske i tredje land 

EU:s gemensamma fiskeripolitik möjliggör utnyttjande av fattiga länders 

fiskebestånd genom avtal, s.k. partnerskapsavtal om fiske. Dessa tecknas 

nästan uteslutande med utvecklingsländer i tropiska och subtropiska vatten. I 

dessa avtal överför avtalsländerna fiskemöjligheter till EU mot ekonomisk 

ersättning. Avtalen innehåller oftast olika delar där viss ekonomisk ersättning 

ska gå till landet så att det kan stärka kontrollen samt utveckla den egna fiske-

industrin. Den andra delen är en riktad ersättning för respektive fiskemöjlig-

het. 

Det fiske som EU bedriver med dessa avtal som grund förstör inte sällan 

havsmiljön och livsvillkoren för lokalbefolkningen som blir bestulen på såväl 

livsmedel som arbetstillfällen. Vi anser att regeringens ståndpunkt ska vara att 

EU ska stödja dessa länders utveckling inom fiskesektorn så att de slipper 

utnyttjas men att EU måste avstå från att nyttja fiskerätter fram till den dag då 

dessa länder har en fiskekontroll och förvaltning som motsvarar de krav vi 

ställer på oss själva. Avtalen måste baseras på folkrättsliga principer och 

respekt för invånarna i avtalsländerna. EU:s framtida fiskeriavtal ska garan-

tera att fisket i tredje länders vatten sker på verkliga överskottsresurser. 

Hotade arter 

Det är nödvändigt att få fram förvaltningsplaner för samtliga hotade arter och 

för alla arter som är kommersiellt fiskade. I Västerhavet sker det ett bland-

fiske där hotade arter, bl.a. torsk, fångas som bifångst. Här är det viktigt att 

det skapas ett regelverk som styr fisket i områden så att för stor bifångstandel 

av en hotad art begränsar möjligheten till fiske av målarten. 

Hälleflundran är starkt hotad och klassas som rödlistad av Artdatabanken. 

Det finns emellertid inga kvoter eller regleringar för arten inom den gemen-

samma fiskeripolitiken i EU. Fisket på arten har ökat och vi anser att det är 

väsentligt att Sverige agerar aktivt inom EU för att få till stånd en bevarande-

plan för hälleflundran. 

Ålen är en art som är starkt hotad. Sverige har genomfört åtgärder i syfte 

att uppnå en halvering av fisket. Vi anser att ytterligare åtgärder behöver 
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göras i EU för att minska ålfisket och att regeringen ska vara aktiv i dessa 

frågor om vi över huvudtaget ska ha kvar ett ålbestånd i Sverige för framti-

den. Ålfisket i EU behöver stoppas tills beståndet är livskraftigt igen. 

Vattenbruk 

När resurserna av vildfångad fisk hotas bör vi satsa mer på odling av fisk. I 

Sverige har den näringen inte tagit fart på samma sätt som i andra länder. Det 

är tråkigt speciellt med tanke på att vi behöver arbetstillfällen i de glesbygds-

områden där det finns förutsättningar för sådant företagande. Det är också 

märkligt med tanke på de stora resurser för fiskodling som t.ex. finns i de 

svenska vattenmagasinen. Vattenmagasinen har uppstått när sjöar och älvar 

reglerats för att möjliggöra vattenkraftverk. Dessa stora sjöar är näringsfattiga 

eftersom de inte haft några naturliga ekosystem. Regeringens utredning om 

vattenbruk17 visar att fiskodlingar i dessa vatten kan vara ett sätt att skapa 

ekosystem eftersom fiskodlingarna tillför näring. När fiskodlingar har etable-

rats i sådana magasin så gynnas övriga fisk-, djur- och växtarter. 

Vi tror att det finns stora möjligheter att få fart på odling av regnbåge och 

röding i Sverige inte bara i vattenmagasinen. Under lång tid har regeringen i 

tal och utspel talat om vattenbrukets möjligheter men en enhetlig nationell 

strategi saknas. En sådan föreslogs av utredaren 2009 som också menade att 

en satsning på vattenbruk kan ge 1 100 årsarbeten på landsbygden. Vi tror att 

en nationell handlingsplan måste innefatta väsentliga regelförenklingar, sam-

ordning av frågorna som idag finns både på Havsmyndigheten och Jordbruks-

verket, stöd och hjälp för marknadsföring både internationellt och nationellt, 

stöd och hjälp för en certifiering av fiskodlingens miljö- och klimatpåverkan 

och en satsning på utbildning. 

Ett problem med fiskodling är att det kräver ett fiske på vild fisk till foder. 

Ofta behövs av naturliga skäl mer vilt fångad fisk till fodret än den mängd 

fisk som kan odlas. Så länge fiskarter som annars inte kunde användas som 

människoföda används och så länge som detta fiske sker på överskott och inte 

påverkar ekosystemet på ett sätt så att bestånden långsiktigt störs, är det möj-

ligt. Tyvärr används idag också fiskarter som lika väl skulle kunna bli mat till 

människor direkt till foder. Fiskodling har dock generellt låga foderomvand-

lingsfaktorer jämfört med annan djurproduktion. 

Den miljökonsekvens av fiskodling som ofta påtalas är odlingarnas bidrag 

till övergödning. Problemen minskar avsevärt i slutna system, som t.ex. vat-

tenmagasinen. Flera av våra kustvatten har dock problem med övergödning 

och fiskodling måste placeras och skötas på ett sätt som minimera tillskottet 

av närsalter. 

Vi vill försöka stimulera en annan metod som också den kan ha en positiv 

miljöeffekt. Det har visat sig att odling av musslor innebär att övergödande 

 

17 Vattenbruksutredningen. Det växande vattenbrukslandet SOU 2009:26. 



 

 

Fe l !  Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p. :Fe l !  

Okä nt  na mn på  

do kumen teg enska p.  

22 

ämnen i havet binds på ett sätt som får en positiv inverkan på havsmiljön. 

Musselkött är en utmärkt råvara för fiskodlingarnas foder. 

Men detta är idag ingen konkurrenskraftig väg att gå eftersom musselköttet 

blir dyrare än vilt fångad fisk. Vi menar att en lösning är att musselodlarna 

ersätts för sin miljöinsats på samma sätt som lantbrukare som ersätts för 

fångstgrödor. Ersättningen skulle baseras på mängden producerade musslor. 

Vi tror att detta som är en relativt liten utgift för staten skulle kunna leda till 

större möjligheter för fiskodlingen att uppvisa hållbart producerad mat. Vi har 

föreslagit ett sådant stöd i vår utgiftsområdesmotion för UO 20. 

Att förädla maten 

Exporten 

Sverige exporterar mer och mer livsmedel. 2010 exporterade Sverige livsme-

del för drygt 50 miljarder. Mellan 1998 och 2010 ökade livsmedelsexporten 

med 200 procent i löpande priser. Den totala exporten ökade under samma 

period med knappt 70 procent. 

Men i ökningen döljer sig en stor del så kallad transithandel och ofta är det 

fråga om en framgångsrik norsk produkt, nämligen lax. Av de 50 miljarderna 

är 40 procent fiskprodukter och tittar man på importstatistiken ser man att 

stora mängder fiskprodukter också importeras. Det är till huvudsak norsk lax 

som importeras och sedan säljs vidare till andra EU-länder. Mellan 1998 och 

2010 ökade exporten av fiskprodukter räknat i fasta priser med 400 procent. 

Riksdagens utredningstjänst har tagit fram mer detaljerade uppgifter18 och där 

syns ett tydligt samband. Mellan 2000 och 2010 ökade importen av lax med 

10,7 miljarder kronor eller 223,6 tusen ton medan exporten ökade med 

10 miljarder kronor eller 215,5 tusen ton. Exportökningen av lax mellan 2000 

och 2010 var 475 procent. 

Totalt ökade livsmedelsexporten mellan 2000 och 2010 med 31,2 miljar-

der. En tredjedel av denna ökning består alltså av en ökad transithandel med 

lax från Norge. Också förädlingen av lax har varit framgångsrik i Sverige och 

gett många arbetstillfällen. 

Vi har högre ambitioner för den svenska exporten av livsmedel. För att nå 

längre menar vi att nyckeln är att stimulera näringens arbete med att utveckla 

varumärken, produkter och identitet. 

Livsmedelsindustrin 

Svensk livsmedelsindustri har mellan 50 och 60 tusen anställda. Det är en 

viktig bransch för Sverige. Men den svenska livsmedelsindustrin och dess 

arbetstillfällen är beroende av bra råvaror från den svenska livsmedelspro-

 

18 RUT dnr 2011:1589. 
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duktionen. Det är ytterligare ett exempel på hur en god livsmedelsproduktion 

i Sverige gynnar jobb och välfärd. 

Idag är vi oroade för hur de ökade råvarupriser på vete, soja och majs på-

verkar de svensk livsmedelsföretagen. Den internationella konkurrensen ökar 

och vi menar att en mer aktiv näringspolitik behövs som möter just livsme-

delsindustrins utmaningar. Också det internationella engagemanget för att 

hejda klimatförändringarna har betydelse för matproduktionen. 

Vi tror att vi behöver gå vidare från regeringens begrepp ”Matlandet Sve-

rige” till att aktivt hitta varumärken som är kopplade till svensk primärpro-

duktion, utvecklade och förädlade i Sverige. Det gynnar jobben både i pri-

märproduktionen och i livsmedelsföretagen. Ett tydligt exempel på detta är 

Västerbottenost vars produktion nu ökar kraftigt efter exportframgångar, och 

det har skapat tryggare försörjning och arbetstillfällen för Västerbottens 

mjölkbönder och de anställda på mejeriet. Här har vi ett starkt varumärke på 

en produkt som är kopplad till svensk primärproduktion och svensk förädling. 

Vi tror att vi behöver gå mot denna typ av specialisering och högkvalitets-

produkter för att nå ytterligare exportframgångar, som svensk industri gjort på 

många andra områden. Självklart ska vi använda landsbygdsprogrammet för 

att arbeta vidare med detta. 

Det är också vår uppgift som socialdemokrater att arbeta för att arbetsmiljö 

och villkor är schyssta för både de som arbetar i jordbruket och i livsmedels-

företagen. 

Småskalig livsmedelsförädling 

För många lantbruksföretag har en egen småskalig förädling och försäljning 

varit ett framgångskoncept. Vi måste fortsätta stödja dessa initiativ dels ge-

nom Eldrimner som är ett centrum för småskalig livsmedelsförädling, dels 

genom ett arbete att förenkla processer och regelverk. Vi menar att staten kan 

stödja genom utbildning och genom att skapa mötesplatser för erfarenhetsut-

byte. Ett aktivt politiskt opinionsbildande arbete behövs också för att få t.ex. 

livsmedelskedjor att öppna upp sina butiker för lokala produkter så som skett 

de senaste åren på flera håll. 

Landsbygdsprogrammets medel är här nödvändiga för att stödja utveckl-

ingen och investeringarna. 

Viltkött 

För många människor är viltköttet en viktig del av livsmedelsförsörjningen. 

Möjligheten att jaga och att få vilt kött värdesätts högt av dem som utövar jakt 

och är en väsentlig del av deras välfärd. Därför är det av stor betydelse att 

viltstammarna i Sverige förvaltas på ett professionellt sätt och att staten ut-

värderar de system som vi har. 

Det vilda köttet har också den fördelen att det är klimatneutralt i förhål-

lande till kött från tamdjur. 

Rennäringen i Sverige utgör en viktig ingrediens i den svenska livsme-

delsproduktionen. Den tillför kvalitet och kött med liten klimatpåverkan. 
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Förädling och försäljning av renköttsprodukter är väsentliga också av syssel-

sättningspolitiska skäl. 

Björnstammen i Sverige har ökat relativt snabbt de senaste 15 åren. En 

ökad jakt på björn ställer krav på nya mer effektiva sätt att ta hand om björn-

köttet. En skjuten björn måste tas om hand av slakteriet omgående eftersom 

köttet förstörs mycket snabbt om det utsätts för värme. Men enligt lag måste 

björnen ha pälsen kvar när det kommer till slakteriet, annars får den inte säl-

jas. När lagen om att björnskinnet måste vara kvar på djuret instiftades upp-

stod nya problem. Det kan idag ta upp till tre veckor att få alla tillstånd och 

intyg utfärdade, och i och med att köttet inte får frysas innan det besiktigats 

och alla prover är tagna är köttet redan förstört när tillstånden är klara. 

Det har hänt vid ett flertal tillfällen att björnar blivit liggande i väntan på 

besiktning och tillstånd, och därigenom har köttet förstörts. Den långsamma 

hanteringen hos myndigheterna har gjort att flera producenter helt slutat att 

förädla svenskt björnkött. 

Vi menar att förenklingar är nödvändiga. Det kan t.ex. handla om att end-

ast en myndighet får huvudansvaret, förslagsvis ansvarig länsstyrelse, och att 

det blir möjligt att göra en första besiktning av björnen på godkänt slakteri i 

kylrum. Detta bör riksdagen ge regeringen tillkänna. 

Stockholm den 3 oktober 2012  

Matilda Ernkrans (S)  

Johan Löfstrand (S) Helén Pettersson i Umeå (S) 

Jan-Olof Larsson (S) Sara Karlsson (S) 

Pyry Niemi (S) Christina Karlsson (S) 
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